
Zpráva staršovstva FS ČCE v Javorníku nad Veličkou za rok 2023 (3.3.2024) 
 

NEDĚLNÍ (A JINÉ) BOHOSLUŽBY  
Nedělních a svátečních bohoslužeb se v roce 2023 konalo celkem 59. Průměrná účast při bohoslužbách za 

rok 2023 byla 112 lidí. Tradičně 8x do roka vysluhujeme večeři Páně. Při těchto svátečních shromážděních 

zpravidla zpívá jednu píseň pěvecký sbor. Stále společně zpíváme ze třech zpěvníků. Tento stav ještě zřejmě 

nějakou dobu bude trvat.  

Zhruba 1x měsíčně se konají rodinné neděle, které jsou hojně navštěvované dětmi (někdy až kolem 25).  

Kavárna po bohoslužbách se koná před kostelem zhruba 1x měsíčně či 1x za dva měsíce (od jara do 

podzimu), když to počasí dovolí. Na Silvestra jsme společně po bohoslužbách popíjeli svařák a nealko punč. 

Děkujeme všem, kteří byli ochotni vést nedělní bohoslužby, ať už jde o členy našeho sboru, nebo o hosty. 

V roce 2023 nám zde sloužili: Michal Vogl (vedení volby P. Kulíka), Branislav Balca, Radek Hanák, Jana 

Peřtová, Jiřina Kovářová, Dan Petříček, Světlana Greplová, Pavel Raus a Petr Zajíc. Z našich členů, kteří 

vedli nedělní bohoslužby v době nepřítomnosti faráře: Jarek Hrbáč, Luděk Mikáč, Jiřina Majtánová. 

V adventu (roráty) mezi nás zavítali čeští i slovenští kazatelé, za což jsme vděční.  

Jsme vděční každému, který pravidelně i občas přispívá k tomu, abychom každou neděli mohli tvořit 

společenství. Především děkujeme Aničce Minaříkové a jejím dcerám za úklid kostela. Věře a Martinovi 

Pavlincovým, Luďkovi Mikáčovi, Tomáši Sťahlovi za veškerou kostelnickou práci. Jiřce Majtánové za 

květinovou výzdobu, počítání sbírek, a vůbec za veškerou náročnou práci kolem financí sboru. A velice 

děkujeme Martinovi Sovišovi za varhanní doprovod. Děkujeme i Evě Pavlincové a Markovi Sovišovi, kteří 

také náš zpěv příležitostně doprovázejí. 

 

NEDĚLNÍ ŠKOLA (připravila Věra Pavlincová) 

Poslední rok probíráme příběhy Starého zákona. Děkujeme všem učitelkám a jednomu učiteli NŠ: Věra 

Pavlincová, Vladimíra Hašová, Irena Mikésková, Alžběta Rašková (leden – červen 2023), Lucie Kružicová, 

Sabina Petruchová, Karel Hanza. Jejich nasazení pro děti v našem sboru je příkladné. Poctivě je vedou 

k tomu nejdůležitějšímu poznání: Ke známosti Hospodina a jeho jednání s námi i s celým světem. 

Vyprošujeme pro ně moudrost, trpělivost, a hlavně lásku od našeho Pána. A stále hledáme posily v našich 

řadách! Ideálně bychom potřebovali další dvě učitelky či dva učitele. 

 

BIBLICKÁ HODINA 

Biblické hodiny jsme i v minulém roce pořádali na živo i on-line. Schází se nás dohromady v průměru 12. 

Někdy probíráme určitá témata (např. Moudrost v Písmu, Duch svatý v listu Římanům), jindy části 

biblických knih (např. Matouš). A někdy se držíme rozpisu sborových biblických čtení a probíráme 

konkrétní kapitoly, které se zrovna v týdnu společně čtou.  

 

BIBLICKÁ HODINA PRO DĚTI 

S dětmi se scházíme v tělocvičně základní školy v Javorníku. A protože mezi nás i letos chodí prvňáci a také 

děti, které běžně s rodiči náš kostel nenavštěvují, je nás někdy až 26! To mě velice těší. Právě společně 

probíráme Janovo evangelium.  

 

KONFIRMAČNÍ CVIČENÍ 

V minulém roce jsme neprožili Konfirmační slavnost. O to víc jsme se radovali z toho, že se po 

Velikonocích otevřel nový ročník konfirmandů, kteří budou za několik nedělí slavnostně konfirmováni. 

Jedná se o Danielu Pavlincovou, Benjamína Kománka, Andreu Kománkovou, Jakuba Jagoše a Aleše 

Krumnikla. Zároveň se opět připravujeme na roční „výpadek“, neboť další konfirmandé nastoupí až v roce 

2025. 

 

SETKÁVÁNÍ STARŠOVSTVA 

Staršovstvo pracuje výborně. Scházíme se jednou měsíčně na řádných schůzích, kromě letních měsíců. Ale 

také nárazově, když je třeba probrat nějakou neodkladnou záležitost. Radíme se společně. Vysvětlujeme si 

ve svobodě a lásce jednotlivé postoje a názory. Docházíme ke konsenzu přirozeně, proto hlasujeme jen 

zřídka. V minulém roce jsme často probírali opravy fary. Ale zároveň se zabýváme všemi možnými 

podněty, které lze zařadit k duchovní stránce našeho sboru. A nejen že se tím vším zabýváme. Společně se 

za to všechno také pravidelně modlíme.  



V minulém roce jsme se rozhodli připojit se k několika sborům našeho seniorátu a finančně podporovat 

bratra Petra Húště, který organizuje charitativní pomoc v některých oblastech Ukrajiny, spolupracuje 

s tamními církvemi, aby se pomoc dostala tam, kam má. Celková výše podpory na rok 2024 je 42.000 Kč. 

Petr Húšť bude u nás v dubnu kázat a o své činnosti nám povypráví.  

A když už jsme nakousli finance, naše poděkování patří Kateřině Šálkové za vedení sborového účetnictví. 

V tomto roce (na podzim 2024) budeme připravovat volbu nového staršovstva. Zároveň jsme se rozhodli pro 

knižní vydání přímluvných modliteb, které členové staršovstva připravovali pro nedělní bohoslužby. Právě 

probíhají jazykové korektury, kterým se svědomitě věnuje Miroslava Geržová, která mimo jiné neděli co 

neděli opravuje každé kázání, které farář Kulík pronese. Věříme, že se vám knížka modliteb z Javorníku 

bude líbit. V roce 2023 vyšel celkem 4x sborový dopis, který i členové staršovstva roznášejí po obci. 

V minulém roce jsme také nechali zrekonstruovat naše sborové webové stránky, o které se stará především 

Luděk Mikáč. 

Od května do září probíhala náročná a nákladná rekonstrukce javornické fary. Největší dík patří našemu 

bratru hospodáři Lubošovi Dermíškovi, který na faře strávil mnoho času (často se svými syny) a udělal 

mnoho práce. Bratři a sestry, máme úžasného hospodáře, buďme za něj Pánu Bohu vděční!  

 

PĚVECKÝ SBOR (připravil Martin Soviš) 

Pěvecký sbor se schází každý pátek, zvlášť před velikými křesťanskými svátky. Schází se cca 15 zpěváků a 

zpěvaček. Učí se nové písně z nového Evangelického zpěvníku. A zpívají při některých bohoslužbách. 

 

MLÁDEŽ A DOROST 

Mládež v posledním roce především prochází různými změnami. Mládežníků se neschází mnoho, většinou 

kolem 5-6 lidí. Vnímáme, že jsme aktuálně na rozcestí. Proto jsme se po novém roce s vedoucím mládeže 

Pavlem Kománkem rozhodli učinit zásadní úpravy setkávání mládeže. Dá se říct, že jsme chtěli hlavně 

docílit toho, aby bylo setkávání mládeže únosné i pro dospívající děti, kterým se třeba na mládež moc 

nechce. Tedy aby každé setkání mělo jasnou strukturu, jasně daný program, začátek i konec. Chceme také 

pořádat mimořádné akce pro děti v dorostovém a mládežnickém věku. Zrovna dnes jsou naše „děti“ na 

víkendovce na Súši u Staré Turé.  

 

MIMOŘÁDNÁ SETKÁNÍ A JINÉ AKTIVITY 

V lednu se konaly Modlitby za jednotu křesťanů v Tvarožné Lhotě, ovšem z naší strany ne příliš navštívené. 

V březnu se v našem sboru konal víkendový Modlitební řetěz, díky Danovi Raškovi. A také víkendovka 

dorostu a mládeže v Lázech. 

Před velikonočními svátky jsme společně vyráběli velikonoční přání pro celou naši obec. Jednalo se o 

několik setkání ve sborovém domě, kterých se účastnili jak ti nejmenší, tak ti nejstarší. Celkem jsme roznesli 

cca 300 přání po celé obci. V dubnu jsme uspořádali Večer chval, na kterém nás podpořila mládež 

z Růžďky. Děkujeme rodině Jurenových. 

Na začátku prázdnin jsme společně vyrazili na týdenní dětský tábor (RS Hutník u nádrže Lučina), pod 

vedením Katky a Sama Kománkovým, kterým rovněž patří veliký díl za dobře odvedenou práci. Poslední 

červencovou sobotu se konal opět NG Fest, především díky Pavlu Čerešníkovi, Danovi a Janovi 

Dermíškovým a Janovi Dražilovi. Pár dní před tím v našem sboru hrály tradiční Javornické smyčce. Po 

prázdninách jsme prožili krásné chvíle na farní zahradě, při sborovém odpoledni. 

Uspořádali jsme sborové oslavy: na Díkčinění za úrodu jsme společně oslavili 240 let od postavení 

javornického kostela a 270 let od 1. vydání Elsnerova kancionálu. 

Uspořádali jsme sborový zájezd do Klobouků u Brna (140 Evangelického kostela), kde jsme při 

bohoslužbách zpívali několik písní z Elsnerova kancionálu. Sbor v Kloboukách nám při té příležitosti 

daroval několik desítek kancionálů různého stáří a kvality.  

Uspořádali jsme také jednu cestovatelskou přednášku a zažili jsme koncert pod vedením skupiny adventistů. 

Společně s obcí jsme rozsvěcovali vánoční strom, farář si přichystal duchovní zamyšlení, pěvecký sbor 

zpíval.  

Celý podzim jsme chystali Dětskou vánoční slavnost, která se konala 2. adventní neděli odpoledne. Byl to 

vzácný čas plný Božího požehnání. 

Několikrát do roka se také v našem kostele konají různé exkurze. A pořádali jsme také sborové brigády, při 

kterých se udělalo vždy hodně práce. A atmosféra byla k nezaplacení. 

 



FARÁŘ 

V únoru 2023 se konala nová volba faráře Petra Kulíka, který byl zvolen na za faráře sboru do roku 2028. 

Stále vykonává dvě administrace: V Hodoníně (jáhenská administrace) a v Hrubé Vrbce a Velké nad 

Veličkou (plná administrace), přičemž ta druhá se chýlí ke svému konci. Od 1.9.2024 by totiž ve sboru 

v Hrubé Vrbce a Velké nad Veličkou měla nastoupit farářská dvojice: Erika a Dan Petříčkovi.  

Obnovil jsem spolupráci s Charitou Veselí. Na jejich pracovních jednáních ve Velké nad Veličkou jim 

sloužím zamyšlením nad Božím slovem a modlitbou. 

 

POČET ČLENŮ SBORU 

Počet členů sboru zůstal stejný jako v minulém roce: 474 (stav k 31.12.2023).  

 

KŘTY 

V minulém roce byly pokřtěny 2 děti (Ema Chrenčíková a Jasmína Bajková).  

 

SVATBY 
V našem kostele se konaly celkem 4 svatby. 1 svatba se konala mimo prostory našeho kostela.  

 

PŘÍSTUPY A STĚHOVÁNÍ 

V roce 2023 se do našeho sboru přihlásily dvě rodiny z okolí, což zvýšilo počet našich členů o 11 (5 

dospělých, 6 dětí).  

 

POHŘBY 

Pohřbů se konalo celkem 11, z toho pouze 2 pohřby se konaly bez „zpívání“, tedy bez předchozí pobožnosti 

s rodinou zesnulé/ho.  

 

SALÁR 

Členů, kteří v minulém roce zaplatili salár, bylo celkem 226, tedy o 5 více než minulý rok.  

 

OPRAVY, REKONSTRUKCE (připravil Luboš Dermíšek) 

Po velkém zvýšení cen plynu I elektřiny hledalo staršovstvo způsoby, jak se vyrovnat se situací, a nakonec 

se rozhodlo pro výrazné zateplení farní budovy – obklad fasády silnější vrstvou polystyrénu. Okna na faře 

už potřebovala nový nátěr. Sice by pak mohla sloužit dalších pár let, ale pozdější výměna by byla složitější a 

neobešla by se bez poškození nové fasády, proto bylo rozhodnuto ještě před zateplením vyměnit dveře a 

okna za nová a s lepšími izolačními parametry. Také klasický plynový kotel byl vyměněn za nový a 

úspornější typ (kondenzační). Na střeše fary byly instalovány teplovodní sluneční kolektory pro ohřev vody. 

V prvním patře fary navíc proběhla zásadní rekonstrukce balkónu. 

V srpnu silný vítr poškodil část střechy kostela – oprava proběhla svépomocí a velmi rychle díky ochotě 

členů našeho sboru. 

V kostele měla proběhnout poslední etapa restaurování lavic, nakonec však oprava sklouzla do roku 2024. 

V roce 2024 navíc plánujeme: Zateplení a nové rozvody elektřiny ve sklepě fary, kvůli dotacím. Opravu 

fasády zvonice. Vybudování parkoviště za kostelem, kam se položí zatravňovací dlažba. 

 

PODĚKOVÁNÍ 

Rádi bychom poděkovali vedení obce, které našemu sboru opět bohatě přispělo formou dotace na opravy a 

rekonstrukce. Vážíme si jejich podpory, nejen té finanční. Například jsme vděční za to, že každou sborovou 

akci, kterou připravujeme, v obci hlásí z rozhlasu. Všechny plakáty nám nejen vyvěšují, ale často i tisknou. 

Také za úklid kolem kostela děkujeme, třeba v zimním období. V tomto směru patří naše poděkování nejen 

panu starostovi Daliboru Procházkovi, ale i Petře Ščasné.  

 

Závěrečné poděkování patří každému, kdo se v minulém roce podílel na životě sboru. Ale náš největší dík 

patří Pánu církve, Ježíši Kristu, který nás svým slovem i Duchem dobře vede, žehná nám a posiluje nás.  

 

ZÁVĚREČNÁ MODLITBA 
                                                               

Za staršovstvo FS ČCE v Javorníku nad Veličkou                          Petr Kulík, farář      Luděk Mikáč, kurátor 


